
۹اجتماعی

گزیده  دارو  بــدون یـــار !
کمبود آنتی بیوتیک ها و افزایش قیمت دارو بخشی از مشکلات وضعیت دارو در  آستانه  سه ماهگی  طرح »دارویار« است؛ این طرح 

 قرار بود، کمک حال دارویی مردم باشد در حالی که خود اکنون بیمار است. سخنگوی کمیسیون بهداشت از نامه 
به سران قوا گفته و نایب رئیس انجمن داروسازان ایران یک هشدار نگران کننده را با ما در میان می گذارد

غفوریان-در آستانه سه ماهگی طرح »دارویار« 
خبرهای خوبی از اجرای آن به گوش نمی رسد؛ 
طرحی که قــرار بود یار و یــاور مــردم در بزنگاه 
افزایش و تعدیل قیمت ها و معادلات حذف ارز 
دارو باشد، می رود که دچار سکته شود. در این 
بــاره دکتر زهــرا شیخی سخنگوی کمیسیون 
بهداشت مجلس، درباره مشکلات جدید حوزه 
دارو، از ارسال نامه به روسای قوا و ضرورت اتخاذ 

تدابیر فوری برای رفع آن سخن گفته است.

 مشکلات جدید؛ از کمبود آنتی بیوتیک        
تا افزایش قیمت

ــزارش هــا از حـــوزه دارو، از کمبود برخی  گـ
آنتی بیوتیک ها در آغاز فصل سرما و البته افزایش 
قیمت ها حکایت دارد و این در حالی است که قرار 
بود با آغاز طرح دارویار در تیرماه، مردم با مشکل و 
کمبود دارویی مواجه نباشند. دکتر علی فاطمی، 
نایب رئیس انجمن داروسازان ایران، در این باره 
دیروز به ایسنا گفت: »کاهش تولید در حالی که 
مواد اولیه در کارخانه ها وجود دارد، رخ داده 
است. به هر حال عاقبت قیمت دستوری همین 
اســت. اگر هم اکنون به داروخانه ها مراجعه 
کنید، انواع مکمل ها را می بینید، انواع داروهای 
تقویتی و لــوازم آرایــش به وفور وجود دارد، اما 
دارویی مانند آنتی بیوتیک که جان مردم به آن 
بستگی دارد، به دلیل قیمت ها، کاهش تولید و 
در نتیجه کمبود داشته است. باید توجه کرد که 
به رغم اجرای طرح دارویاری هنوز قیمت برخی 
داروها و مشخصا آنتی بیوتیک ها واقعی نشده 
است؛ به ویژه آنتی بیوتیک هایی که به صورت 
شربت عرضه  می شود. آنتی بیوتیک هایی که 
به صورت قرص و کپسول عرضه می شود نسبتا 
وضعیت شان بهتر است، اما آنتی بیوتیک هایی 
که به صورت شربت است و برای کودکان هم 
مصرف دارد، بیشتر دچار کمبود شده است. 
ــرد و شیوع  اکــنــون کــه بــه ســمــت فــصــل سـ
عفونت های سینوسی، ریــوی و... می رویم، 
 مصرف آنتی بیوتیک ها بالا می رود و اگر بخواهیم 
با همین تولید کم ادامه دهیم، قطعا در زمستان 

دچار مشکل می شویم.«

طرح دارویار چیست؟       
ــذف یا  ــاره ح ــی کــه دربـ ــراوان در پــی مباحث ف
باقی ماندن ارز دارو، در دولت و مجلس مطرح 
بــود، سرانجام دولــت تصمیم گرفت از تیرماه 
ارز دارو را حذف کند و مابه التفاوت افزایش 
احتمالی قیمت ها را از طریق بیمه ها به مردم 
پرداخت کند و درواقــع ارز دولتی تخصیص 
داده شده برای تامین دارو و مواد اولیه آن، به 
جای پرداخت به واردکنندگان و شرکت های 
ــازی، به بیمه ها داده شود و آن ها هم با  داروس
پشتیبانی از داروخانه ها، این یارانه حمایتی دارو 
را مستقیما در هنگام دریافت نسخه پزشکی، 
ــردم بــپــردازنــد. موفقیت ایــن طرح  بــه خــود م
البته مستلزم این بود و هست که دولت، سهم 
 خود را به موقع در اختیار بیمه ها قــرار دهد.
بخشی از اهداف طرح دارویار را با هم مرور کنیم:
- افزایش تعداد داروهای تحت پوشش در طرح 

دارویــار ؛ 100 قلم از داروهــای پرمصرف مثل 
داروهای سرماخوردگی و همچنین تعداد ۳۶۶ 
قلم داروهای ضروری پرمصرف برای بیماران 
مزمن مانند بیماران دیابتی و دارای فشار خون 

تحت پوشش بیمه قرار گرفتند.
 – توزیع یارانه دارو متناسب با نیاز بیماران
– بهره مندی همه دهک های درآمدی از یارانه 

دارو
– عــدم تغییر پرداخت از جیب بیماران و در 

مواردی کاهش آن
ــرای بیمه همگانی سلامت بــرای افــراد  – اج

فاقد بیمه
– برقراری پوشش بیمه ای برای داروهایی که 
پیش از این تحت شمول حمایت های بیمه ای 

نبوده اند.
ــی، منطقی شدن  – کاهش کمبودهای داروی

تجویز و مصرف دارو و کاهش تقاضای القایی
– کنترل قاچاق معکوس و رشد صادرات رسمی 

دارو
– حمایت ویژه از داروهای مصرفی بیماری های 

مزمن، خاص و صعب العلاج

اما چه شد که   دارو    بی یار شد؟       
ــار« ظاهرا  اکنون در آستانه سه ماهگی »داروی

برنامه ها طبق وعده های اولیه آن پیش نرفته 
است. عبدالحسین روح الامینی رئیس کمیته 
غذا و داروی کمیسیون بهداشت مجلس در آغاز 
اجرای این طرح در گفت وگو با  خراسان از نظارت 
دقیق مجلس بر نحوه اجرای طرح گفته بود. بر 
همین اساس و در پی پدیدآمدن برخی مشکلات 
در حوزه دارویی در مسیر اجرای طرح دارویار، 
کمیسیون بهداشت مجلس دو روز قبل تشکیل 

جلسه داده و موضوع را بررسی کرده است.
 سخنگوی این کمیسیون در این باره به خانه 

ملت گفت:
 اعضای کمیسیون بهداشت در ایــن جلسه 
ــد مالیات بر ارزش  نشست موضوع 9 درص
افزوده و کمبود سرم، آنتی بیوتیک ها و برخی 
اقلام دارویی را مطرح و تاکید کردند که نباید 
از کنار مسئله دارو به راحتی گذشت زیــرا با 
سلامت مردم سروکار دارد. اعضای کمیسیون 
معتقد بودند که علت کمبود برخی اقلام دارویی 
باید بررسی شود چرا که قرار بود با اجرای طرح 
دارویار کمبودها رفع شود و تغییری در قیمت 
دارو ایجاد نشود و پرداختی از جیب مردم 
افزایش نیابد؛ اما متاسفانه اکنون با کمبود 
و افزایش قیمت دارو مواجه هستیم و در این 
رابطه نقش سازمان غذا و دارو باید مشخص 

شود؛ البته برخی نمایندگان هم معتقد بودند 
که باید از ماده 2۳4 استفاده و گــزارش آن را 
به صحن علنی و در صورت تایید به قوه قضاییه 
ــال کرد و مسئله دارو نباید بین دستگاه  ارس
ها پاسکاری شود و باید با این صنعت با تعامل 

رفتار کرد.

راه برون رفت از نواقص اجرای دارویار       
حال این که برای برون رفت از مشکلات موجود 
در عرصه دارو چه باید کــرد، نکاتی اســت که 
سخنگوی کمیسیون بهداشت به آن اشــاره 

کرده است:
1- بانک مرکزی باید در زمان مناسب تسهیلات 
لازم را در اختیار شرکت های تولیدکننده قرار 

دهد.
2-برخی نمایندگان بر این باور بودند که بانک 
مرکزی و سازمان برنامه و بودجه مقصر اصلی 
این مشکلات هستند و باید پای کار بیایند و به 

تعهدات خود عمل کنند.
۳- فعالان صنعت دارو در این نشست مسائلی 
مانند کمبود نقدینگی، اصلاح قیمت دارو و 
تعرفه گمرکی را مطرح کردند و یادآور شدند 
خود  تعهدات  به  باید  مکمل  هــای  بیمه  که 

عمل کنند.

سه شنبه ۱۲مهر ۱۴۰۱
۷ ربیع الاول   ۱۴۴۳.شماره ۲۱۰۴۷

برای پیگیری بیشتر موضوع با دکتر سیدعلی فاطمی نایب رئیس 
انجمن داروسازان ایران همکلام شدیم. او به شدت از تامین اجتماعی 
بابت پرداخت نکردن حق داروخانه ها گلایه مند است و درباره  به 
بن بست خوردن طرح دارویار هشدار می دهد: برای مشکلات کنونی 
و عدم پرداخت مابه التفاوت قیمت دارو به داروخانه ها دو نوبت هم به 

آقای رئیس جمهور نامه نوشتیم و با ایشان درد دل کردیم.
فاطمی ادامه می دهد: اکنون حدود سه ماه از آغاز طرح دارویار می 
گذرد و تامین اجتماعی یک ریال هم به داروخانه ها بابت اعتبارات 
این طرح پرداخت نکرده است و آن چه هم در این مدت پرداخت کرده، 
مربوط به بدهی های نیمه دوم سال 1400 بوده است. اگر همین 
وضعیت ادامه یابد، ممکن است طرح خوب دارویار به بن بست بخورد 
و چنان چه این اتفاق رقم بخورد، این مردم هستند که به دلیل افزایش 
سرسام آور و تا دوبرابری قیمت داروها متضرر خواهند شد و به آن ها 

فشار خواهد آمد.
فاطمی مــی گــویــد: اکــنــون بخشی از 
ــه ارائـــه  ــا دیــگــر تمایلی ب ــانـــه ه داروخـ
داروهای بیمه ای به مردم ندارند، چراکه 
ــی که با قیمت  داروخــانــه، اکنون داروی

شهریور 1400 به مردم می فروشد، خودش آن را به قیمت های 
افزایش یافته جدید از تولیدکننده می خرد.

 این در حالی است که یکی از مسئولان سازمان برنامه و بودجه قبل از 
آغاز طرح دارویار وعده داده بود که ما 72 ساعته مبالغ مابه التفاوت 
دارو را به داروخانه ها پرداخت می کنیم. حالا این وعده 72 ساعته 
با گذشت حدود سه ماه هنوز محقق نشده است و تامین اجتماعی 
از این بابت هیچ به روی خودش هم نمی آورد که داروخانه ها تحت 

فشار هستند.

هشدار نایب رئیس انجمن داروسازان ایران: 
   

با ادامه وضعیت کنونی، طرح دارویار به بن بست می خورد 

رسانه های جهان 

تلفات  فوربس:تعداد 
توفان روز جمعه ایان در 
فلوریدا  از 70 نفر فراتر 
رفت و احتمالًا بیشتر هم 
ــد. بــر اســاس  خــواهــد ش
آمار تلفات در سطح شهرستان، در حالی 
که تلاش ها برای جست وجو و نجات در 
یکی از مرگبارترین توفان های تاریخ اخیر 
ــه دارد، پس از  در فلوریدا همچنان ادام
این که چندین شهرستان تلفات بیشتری 
را گــزارش کردند، تعداد قربانیان توفان 
ایان در فلوریدا از 70 نفر گذشت. تاکنون 
هیچ آمار رسمی از کشته شدگان، از سوی 
مقامات ایالتی یا فدرال منتشر نشده است، 
اما جو بایدن، رئیس جمهور آمریکا روز 
پنج شنبه هشدار داد که این توفان ممکن 
است »مرگبارترین توفان در تاریخ فلوریدا« 
باشد. تصاویر پس از توفان از جوامع نزدیک 
به جایی که توفان به خشکی رسید، ویرانی 

کامل را نشان می دهد.

تــــی: آر   تــــــی 
ــاه  ــ ــگ ــ ــش ــ ــای ــ ــم ــ ن
ــی  ــلـ ــلـ ــمـ ــن الـ ــیـ بـ
عربی  کتاب های 
در شهر استانبول، 
از شنبه آغاز به کار 
کرد تا دوستداران کتاب و کتاب خوانی 
و به ویژه کتاب های عربی را در شهر 
استانبول ترکیه، کنار هم جمع کند. این 
نمایشگاه با نظارت انجمن بین المللی 
نــاشــران کــتــاب هــای عــربــی، اتحادیه 
نــاشــران تــرک و انجمن نــاشــران ترک  
برگزار شده است و تا 9 اکتبر )17مهر( 
ادامه خواهد داشت که انتظار می رود 
جمع کثیری بازدیدکننده داشته باشد. 
بیش از 250 ناشر از 29 کشور از ترکیه، 
مصر، فلسطین، لبنان، سوریه، عراق، 
عربستان، کویت، ســودان، الجزایر، 
قطر، امـــارات، ایـــران، آمریکا، اردن، 
تونس، مراکش، لیبی،ایرلند، اسپانیا، 
آلمان، ایتالیا،انگلستان و ازبکستان 
در این نمایشگاه که در منطقه »یشیل 
ــوی« استانبول بــرگــزار شــده است،  ک

حضور دارند.

یک توئیت

 پرداخت ۲۰ درصد 
از پاداش پایان خدمت فرهنگیان

وزیر آمــوزش و پــرورش  دربــاره پرداخت پاداش 
پایان خدمت بازنشستگان فرهنگی گفت:  روز 
یک شنبه در هیئت دولت این موضوع را مطرح 
ــرای ایــن افــراد  ــردم که پــاداش هــا یک دفعه ب ک
ــز شــود و در پاسخ بیان شد که 20 درصد  واری
دیگر  بخشی  و  شــده  فرستاده  خزانه  به  مبلغ 
را هــم مــی خــواهــنــد بــفــرســتــنــد.  نــوری دیــروز 
همچنین درباره گلایه ها از سرویس مدارس هم 
گفت:  پیمانکاران تمکین نکردند، دیــروز هم 
جلسه ای داشتیم. شهر تهران این گونه است. 
ــرورش شهر  ــوزش و پ ــزارش مدیرکل آم طبق گ
تهران، تاکسیرانی 4000 تاکسی را در اختیار 
قرار داده است که این مشکل سرویس رفع شود. 
نرخ گذاری سرویس مدارس را شورای شهر انجام 
می دهد و به ما ابــلاغ می شود. سرویس را هم 
گردن مدرسه می اندازند، مدرسه باید کار تعلیم و 
تربیت را انجام دهد و سرویس یکی از دغدغه های 
ما شده است. در شهرداری تهران، همکاری ها 
خوب بوده است و انتظار داریم پیمانکاران هم 

آن چه منصفانه است از مردم بگیرند.

جمع آوری ۳۴۰ میلیارد کمک نقدی 
و غیرنقدی در جشن عاطفه ها

رئیس کمیته امداد گفت: از ابتدای برگزاری جشن 
عاطفه ها تا 11 مهر ۳40 میلیارد تومان کمک نقدی 
و کالایی برای دانش آموزان جامعه هدف جمع آوری 
شده و به صــورت بسته های تحصیلی در اختیار 
آنان قرار گرفته است. به گزارش مهر، سیدمرتضی 
بختیاری با بیان این که 7۳0 هزار دانش آموز در 
سراسر کشور تحت حمایت کمیته امداد هستند، 
افزود: همچنین شش هزار نخبه تحت حمایت کمیته 
امداد هستند که گره گشایی و رفع موانع تحصیلی 
آنان را وظیفه خود می دانیم. بختیاری با تقدیر از 
همراهی خیران و مردم نیکوکار در تأمین مایحتاج 
تحصیلی دانش آموزان بی بضاعت، اظهار کرد: سال 
گذشته 291 میلیارد تومان کمک نقدی و کالایی 
در جشن عاطفه ها جمع آوری و به دانش آموزان 
نیازمند ارائــه شد. رئیس کمیته امــداد با تاکید بر 
این که کمک های مردمی در هر شهر یا منطقه در 
اختیار دانش آموزان همان منطقه قرار می گیرد، 
خاطرنشان کرد: امسال از ابتدای برگزاری جشن 
عاطفه ها تــا امـــروز ۳40 میلیارد تــومــان کمک 
نقدی و کالایی برای دانــش آمــوزان جامعه هدف 
جمع آوری شده و به صورت بسته های تحصیلی در 
اختیار آنان قرار گرفته است. وی پیشگیری از ترک 
تحصیل دانش آموزان نیازمند را از اهداف برگزاری 
جشن عاطفه ها برشمرد و ادامــه داد: نباید هیچ 
دانش آموزی به دلیل مشکلات مالی از تحصیل 
بازبماند و در این مسیر نیازمند استفاده از ظرفیت 

تمام دستگاه ها هستیم.

بسیاری از زیستگاه های کشور دچار 
اختلال اکوسیستمی شده است

معاون دفتر زیستگاه ها و امــور مناطق سازمان 
ــت:  بــســیــاری از  ــف ــت گ ــس حــفــاظــت مــحــیــط زی
زیستگاه های ما تحت تاثیر فعالیت های انسانی 
دچــار اختلال در عملکرد اکوسیستمی شده تا 
ــای زیرساختی به  ــروژه ه آن جـــا کــه بــرخــی از پـ
است.  شده  منجر  زیستگاه ها  ازهم گسیختگی 
به گزارش ایرنا، علی بالی افزود: ایران با توجه به 
تنوعی که در اقلیم و وضعیت توپوگرافی دارد، دارای 
تنوع زیستی غنی است؛ به طوری که در برخی از 
برآوردها جزو 20 کشور برتر دنیا از نظر تنوع زیستی 
ــرد: مهم ترین  محسوب مــی شــود. وی تصریح ک
بحث در حفاظت از زیستگاه های کشور، اجرای 
سند ملی آمایش سرزمین است و راهکار سازمان 
حفاظت محیط زیست برای حفظ و نگهداری از این 
زیستگاه ها، ارتقای آن ها به مناطق حفاظت شده 
است تا از این طریق، زمینه حفظ تنوع زیستی در 

آن ها فراهم شود.

نوبل پزشکی ۲۰۲۲ به محقق ژنوم انسان رسید
»سوانته پبو« از کشور سوئد، برای اکتشافاتی 
مربوط به ژنــوم انسان های منقرض شده و 
تکامل انــســان، برنده جایزه نوبل پزشکی 
2022 میلادی شد. به گزارش مهر، سوانته 
پبو  متخصص ژنتیک سوئدی اســت که در 
زمینه ژنتیک تکاملی تخصص دارد. او به عنوان 

یکی از بنیان گذاران دیرینه شناسی، روی ژنوم 
نئاندرتال تحقیقاتی انجام داده است. این 
محقق ۶7 ساله در استکهلم سوئد متولد شده 
و در دانشگاه اوپسالا تحصیل کرده است. وی 
هم اکنون در انستیتو انسان شناسی تکاملی 

مکس پلانک فعالیت می کند.

چراغ سبز شورا برای انتشار فهرست 
ساختمان های ناایمن تهران 

رئیس کمیته ایمنی شورای اسلامی شهر تهران 
ناایمن  ساختمان های  نهایی  فهرست  گفت: 
شهر تهران را باید شهرداری اعلام کند و اعلام 
ــورای اسلامی شهر تهران  آن از نظر ما در ش
بلامانع است. به گزارش ایلنا، مهدی بابایی با 
بیان این که وضعیت رسیدگی به ساختمان های 
ناایمن به کندی پیش مـــی رود، اظهار کرد: 
شــهــرداری هرچه سریع تر باید در ایــن زمینه 
اقدام و تعیین تکلیف کند، چون پای جان مردم 
در میان است. وی افزود: برنامه ویژه ای دارم که 
هر هفته جلسه ای با شهرداران مناطق داشته 
باشم و موضوع ساختمان های ناایمن را با جدیت 

پیگیری کنم .

۴۰۰ هزار سالمند بسیار پرخطر 
از نظر سلامت جسمی

رئیس اداره سلامت سالمندان وزارت بهداشت 
حال  در  برنامه های  از  یکی  این که  بیان  با 
اجرای وزارت بهداشت در راستای سند ملی 
سالمندان، مراقبت از سالمندان پرخطر است 
7 میلیون  تصریح کرد: در این زمینه تاکنون 
سالمند در کشور غربال شده اند  که بر اساس 
 400 هم اکنون  شده  انجام  غربالگری های 
هزار سالمند بسیار پرخطر، که دچار بیماری 
صعب العلاج یا چند بیماری همزمان هستند، 
شناسایی شده اند. به گزارش فارس، محسن 
شتی افزود: همچنین بر اساس این غربالگری، 
بیش از یک میلیون نفر از سالمندان در شرایط 
 پرخطر )ابتلا به دو یا چند بیماری صعب العلاج (

 یا در معرض خطر هستند. وی  بر ضرورت  اتخاذ 
تدابیر ویژه و توسعه زیرساخت های مورد نیاز 

تاکید کرد.

 عقد قرارداد هزار میلیاردی 
بین دانش بنیان های نانو    و صنعت

در سیزدهمین دوره نمایشگاه ایران نانو، هزار 
میلیارد تومان قرارداد بین شرکت های دانش 

بنیان حوزه نانو    و   صنعت منعقد می شود.
 به گــزارش مهر، این قراردادها در حوزه های 
انرژی، رنگ و رزین، پلیمر، آب، آلودگی هوا، 
صنعتی  لاستیک های  و  صنعتی  عایق های 
اســت و از جمله آن هــا می تــوان به ایــن مــوارد 
اشاره کرد: تفاهم نامه فروش سیستم تصفیه 
ذرات معلق دود و گرد غبار، تفاهم نامه سرمایه 

گــذاری تولید پکیج های تجاری تصفیه آب و 
پساب به صورت پیوسته برای استفاده در معادن 
تفاهم نامه  کارخانه های فراوری معدنی،  و 
سرمایه گذاری تولید نیمه صنعتی پوشش های 
سیلیکونی مخصوص مقره های برق، تفاهم نامه 
سرمایه گذاری تولید و فــروش دستگاه نانو 
امولسیون مورد استفاده در صنایع مختلف اعم از 
آرایشی، بهداشتی، غذایی، تفاهم نامه مشارکت 

در تولید و فروش پد ضدعفونی کننده.
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